
Oświadczenie złożone 
przez senatora Bohdana Paszkowskiego 

Oświadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz 

Moje oświadczenie dotyczy sprawy zasad podziału środków finansowych na świadczenia opieki 
zdrowotnej między centralę i oddziały wojewódzkie Narodowego Funduszu Zdrowia. 

Art. 119 ustawy z dnia 27 sierpnia 2004 r. o świadczeniach opieki zdrowotnej finansowanych ze 
środków publicznych - DzU nr 210 poz. 2135 z późniejszymi zmianami - stanowi, że 
szczegółowy tryb i kryteria podziału środków pomiędzy centralę i oddziały wojewódzkie NFZ, 
uwzględniając art. 118 ustawy, określi w drodze rozporządzenia minister właściwy do spraw 
zdrowia w porozumieniu z ministrem właściwym do spraw finansów publicznych, po 
zasięgnięciu opinii prezesa funduszu. Z kolei art. 118 ustawy określa, że środki są dzielone 
pomiędzy oddziały wojewódzkie na podstawie liczby ubezpieczonych zarejestrowanych 
w danym oddziale, z uwzględnieniem ryzyka zdrowotnego przypisanego ubezpieczonym 
w porównaniu z właściwą grupą odniesienia, z uwzględnieniem między innymi wskaźnika 
wynikającego ze zróżnicowania kosztu świadczenia opieki zdrowotnej. 

Wspomniane upoważnienie ustawowe zostało wypełnione rozporządzeniem ministra zdrowia 
z dnia 18 września 2007 r. w sprawie szczegółowego trybu i kryteriów podziału środków 
pomiędzy centralę i oddziały wojewódzkie Narodowego Funduszu Zdrowia z przeznaczeniem na 
finansowanie świadczeń opieki zdrowotnej dla ubezpieczonych, które ustaliło algorytm podziału 
tych środków. Ale jako podstawę ustalenia wskaźnika korygującego wprowadzono odniesienie 
wynikające nie ze zróżnicowanych kosztów jednostkowego świadczenia zdrowotnego, lecz 
z danych dotyczących przeciętnego miesięcznego dochodu do dyspozycji gospodarstwa 
domowego przypadającego na jedną osobę w danym województwie. 

Ustalona w ten sposób regulacja dotycząca podziału środków nie tylko powoduje 
nieuzasadnioną preferencję województw, w których poziom dochodowości jest wyższy, ale 
jednocześnie pozwala podać w wątpliwość zgodność przedmiotowego przepisu rozporządzenia 
z upoważnienia ustawowym do wydania rozporządzenia. 

Przytoczone wątpliwości były treścią mego oświadczenia złożonego kilka miesięcy temu. 
Udzielona mi odpowiedź nie była przekonująca. 

Ponieważ w piśmie z dnia 30 kwietnia 2008 r. zarząd województwa podlaskiego zwrócił się do 
pani minister z obszernym wystąpieniem w sprawie zmiany w odpowiednim zakresie 
rozporządzenia ministra zdrowia z dnia 18 września 2007 r., zgadzając się z jego treścią 
i wnioskami w nim zawartymi, proszę o poinformowanie mnie, jakie stanowisko w tej sprawie 
będzie podjęte w wyniku rozpatrzenia tego wystąpienia. 

Pozytywne odniesienie się do wniosków zarządu województwa podlaskiego i dostosowanie 
zapisów rozporządzenia do wymogów ustawy pozwoli na uniknięcie uruchomienia procedury 
weryfikacji zgodności z ustawą przedmiotowego rozporządzenia. 
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